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سخنگوی قوه قضائیه:
عادل کیانپور  زندانی مالی بود 

نه سیاسی
ســخنگوی قــوه قضائیه گفــت: این همه  �

خودرویــی کــه در توقفگاه ها هســت موجب 
التهاب در بازار می شــود و حبس سرمایه را در 
این زمینه داریم. ذبیح االله خداییان در نشســت 
خبری دیروز خود با اصحاب رســانه، در پاسخ 
به ســؤالی دربــاره تفهیــم اتهام بــه مدیران 
خودروساز به دلیل خودروهای ناقص از سوی 
ســازمان بازرســی گفت: همه مردم در فضای 
مجازی دیدند که ما توقفگاه هایی را داریم که 
هزاران خودرو در آنجا پارک شده و مردم سؤال 
دارند که علت آن چیست؟ همکاران ما در این 
زمینه بازدیدهایی از توقفگاه ها داشتند و از دو 
شرکت خودروســاز بازدید کردند و با مسئولان 
توافــق و مذاکره کردند که تا پایان آبان ســال 
جاری تعــداد خودروهایی که ادعا می شــود 
دارای نقص انــد کاهــش یابد ولی بــه تعهد 
خود عمل نکردند و به تعداد آنها افزوده شد. 
وی افزود: اگــر این خودروها بــه دلیل نقص 
قطعه در پارک هســتند چــرا زمانی که قیمت 
خودرو افزایــش می یابد تعداد خودرو کاهش 
می یابد. ما مدعی هســتیم این همه خودرویی 
کــه در توقفگاه ها هســت موجــب التهاب در 
بازار می شــود و حبس سرمایه را در این زمینه 
داریم لذا همکاران از مســئولان دو خودروساز 
توضیحات خواســتند و باید پاسخ ارسال کنند 
و اگر پاســخ قانع کننده نباشد مراتب به مراجع 
قضائی ارســال می شــود و منتظریم که آیا به 
تعهداتشان عمل می کنند یا در غیر این صورت 
پرونــده به دســتگاه قضائی ارجاع می شــود. 
البته وزیر صنعت و معــدن زمان بندی تعیین 
کرده اند و خواهشــمندم که جدی تر وارد عمل 

شوند.
خدائیان در پاســخ به سؤالی مبنی بر اینکه 
در روزهای اخیــر خبری مطرح شــد مبنی بر 
فوت عادل کیانپور زندانی سیاسی در اهواز به 
دلیل عدم رسیدگی پزشکی، آیا اعتصاب غذای 
این زندانی و عدم رســیدگی پزشــکی صحت 
دارد؟ گفت: این شخص محکوم به حبس شد 

و در تحمل مجازات بود. 
در برخی از رســانه ها دیدم که اعلام کرده 
بودنــد این فرد اتهام سیاســی دارد اما جرمی 
کــه این فرد مرتکب شــده بود بــه هیچ وجه 
سیاسی نبود. این فرد محکومیت مالی داشت 
و حسب اطلاع از دادگستری اهواز، این شخص 
در حــال اعتصــاب غذا نبــود و بــدون اینکه 
مشکلی داشته باشد اعلام نارضایتی می کند و 
به بیمارســتان اعزام و در نهایت فوت می کند. 
حسب گزارش ها اعتصاب غذا صحت ندارد و 
منتظر هســتیم که پزشــکی قانونی علت فوت 

را اعلام کند. 
ســخنگوی قــوه قضائیــه دربــاره آخرین 
وضعیــت بازداشــت رئیــس گــروه جمعیت 
امام علی و آیا ایــن جمعیت مجاز به فعالیت 
هســتند؟ گفت: در رابطه با جمعیتی که گفتید 
یک پرونده در محکمه حقوقی تشــکیل شد و 
وزارت کشــور و برخی مراجع تقاضای انحلال 
جمعیت را کردنــد و مدعی اند جمعیت بدون 
مجــوز فعالیت دارد. در ایــن خصوص پرونده 
در شــعبه ۵۵ دادگاه عمومی رســیدگی شــد 
و حکــم به انحــلال جمعیت صادر شــد ولی 
حکم صــادره قابــل تجدیدنظرخواهی بود و 
بر همین اســاس در مرجع تجدیدنظر در حال 
رســیدگی اســت و حکم هنوز قطعی نشــده 
است. وی افزود: ســه نفر هم از این جمعیت 
دارای اتهاماتــی هســتند و اتهامــات متوجه 
خود اشخاص هســت و تحت تعقیب اند و در 
دادســرای تهران پرونده مطرح است و با قرار 
تأمیــن این افــراد آزادند و در صــورت صدور 
قــرار مجرمیت یا جلب به دادرســی پرونده با 
کیفرخواســت به دادگاه ارســال خواهد شــد 
ولی هنوز پرونده این ســه نفر به دادگاه ارسال 
نشده است. سخنگوی قوه قضائیه در پاسخ به 
سؤالی درباره شکایت طلاب از بازیگران گفت: 
تعدادی از مراکز فرهنگی و تشــکل های قم و 
تعدادی از مردم از برخی از بازیگران شــکایت 
کردند که اخیرا با قــرار عدم صلاحیت پرونده 
از قم به دادســرای تهــران و مجتمع قضائی 
فرهنــگ و رســانه ارجــاع شــده و در مرحله 
تحقیقات اســت و کســی تاکنون احضار نشده 

است.
ســخنگوی قوه قضائیه در پاسخ به سؤالی 
مبنی بــر اینکه گزارشــگر ویژه ســازمان ملل 
ادعاهایــی در رابطــه با نقض حقوق بشــر در 
ایران مطرح کرده اســت، واکنش قوه قضائیه 
به این موضوع چیســت؟ گفت: حقوق بشــر 
امر مقدســی اســت و هر انســانی از این حق 
برخوردار اســت و همه کشــورها بایــد آن را 
رعایت کنند اما متأســفانه برخی از کشورها از 
آن به عنوان ابزار استفاده می کنند. هر انسانی 
حق حیات دارد و اگر کسی حق حیات را سلب 
کند، یک اقدام ضد بشری انجام داده است اما 
امروز می بینیم که افرادی که ۱۷ هزار ایرانی را 
به خاک و خون کشــیدند تحت حمایت همین 

مدعیان دروغین حقوق بشر هستند.

 

 مهارت آموزی؛ راه حل یا مسئله؟ 
...اما هم زمان به دلیل تغییرات ســاختاری نیاز به 
مهارت های پیچیده به ویژه از نوع تعاملی و ارتباطی و 
کار با فناوری های نوین بیشتر شده است و سازمان های 
متعددی بــرای آمــوزش مهارت های جدید شــکل 
گرفته اند. در میانه پیوستار دیدگاه بوردیو و هایک قرار 
دارد. بوردیو مسئله مهارت آموزی را بر اساس نابرابری 
توضیح می دهد. وی، توسعه مهارت های نرم را موجد 
نابرابری می داند. مســئله ای کــه بوردیو درخصوص 
نابرابری در دســتیابی به مهارت ها و نوع آموزش آن 
بیان کرده است، در مهارت آموزی اهمیت زیادی دارد 
کــه باید به آن توجه شــود. محدودبــودن و انحصار 
مهارت های با کیفیت، نابربرای میان طبقات را بیشــتر 
می کند. هزینــه مهارت های با کیفیت بــرای طبقات 
پایین زیاد اســت؛ بنابراین بحث نابرابری مهارت بنیاد 
مطرح می شــود. توجه به مهارت سبب ایجاد قواعد 
و هنجارهایــی بــرای برعهده گرفتن برخی مشــاغل 
می شــود که محدودیت ها را برای برخی افراد بیشتر 
می کند. آموزش برخی مهارت ها نیازمند صرف هزینه 
و زمان زیادی اســت که دستیابی به آنها برای طبقات 
پایین دشــوار و برای طبقات متوســط و بالا به جهت 
داشتن منابع متعدد آسان است. مهارت آموزی را باید 
شمشیر دولبه ای در نظر گرفت که هم امکان و فرصت 
دستیابی به مشاغل بهتر را فراهم می کند و هم باعث 
نابرابری می شــود. لازم است سازمان های ارائه کننده 
خدمــات مهارت محــور مانند اتحادیه هــا، اصناف و 
سازمان ها آموزشی انحصار در مهارت آموزی با کیفیت 
را کاهــش دهند. دیدگاه هایک نیز در میانه پیوســتار 
قرار دارد که بیشــتر بر مســئله چگونگی (آموزش) 
مهارت متمرکز است. مسئله ای که هایک در آموزش 
مهارت بیان می کند ریشه در تفاوت بین دانش ضمنی 
و دانــش صریح دارد. وی، بیشــتر بر دانش ضمنی و 
مهارت عملی در فرایند بازار تأکید دارد. مسئله مهارت 
بر اســاس این رویکرد از آن جهت اهمیت دارد که در 
آموزش مهارت توجه به جنبه های عملی و کاربردی 
بیشتر شــود. آموزش مهارت های عملی و کارآفرینی 
نیازمند   شــیوه خلاقانه  و روش های تعاملی با محیط 
و جامعه است. بر این اساس،  در آموزش مهارت توجه 
به این نکات ضروری اســت. الف. آموزش مشارکتی، 
مهارت عمیق تــری را ایجاد می کند. ب. اســتفاده از 
روش های ترکیبی در مهارت آموزی. پ. تجربیات افراد 

در آموزش و مهارت ها نادیده انگاشته نشود.
ت. آمــوزش مهارت در ارتباط بــا بازار و جامعه 
باشــد. نکته مهم این اســت که مهارت ها و شــیوه 
آموزش آنها ثابت نیســتند. تغییــرات تکنولوژیکی، 
اقتصــادی، اجتماعی و فرهنگی بیــش از هر زمان 
دیگری ســرعت پیدا کرده و نســل های آینده ممکن 
اســت به مهارت های جدیدتری مطابق با تغییرات 
نیاز داشته باشند یا شیوه مهارت آموزی آنها متفاوت 
باشد؛ پس لازم است استادان و مدرسان مهارت شیوه 
آمــوزش خود را به روز کنند تا آموزش های آنها برای 
نسل جوان تر مفید باشــد. جست وجوی رویکردها و 
شــیوه های جدیدتر در مهارت آموزی یک الزام است. 
برخــی متفکران جهــان جدید را دنیــای یادگیری و 
مهــارت می دانند و نگاه خوش بینانــه ای به مهارت 
و آمــوزش آن در جهان جدید دارنــد؛ به گونه ای که 
نیروی کار می تواند مالک مجموعه ای از مهارت های 
جدید شود که در فرایند تولید و کار دست بالا خواهد 
داشت و تغییرات تکنولوژی امکان مهارت آموزی را 
با کیفیت بهتر و در مدت زمان کوتاه تر ممکن می کند. 
بخش مهمی از این رویکرد قابل دفاع است اما در این 
رویکرد از این نکته غفلت شــده است که مهارت ها 
دائما با توجه بــه تغییرات تکنولوژی و ســاختاری 
شــرکت ها و بازار تغییر می کند. در شرایط عدم ثبات 
و وضعیتــی کــه از آن به نام انعطاف پذیــری در کار 
یاد می شــود، نگاه خوش بینانه بــه مهارت به عنوان 
مالکیت چندان واقع گرا نیســت. سیاســت گذاران و 
طراحان برنامه مهارت آموزی لازم است به دو مسئله 
نابرابری در دســتیابی به مهارت و چگونگی آموزش 
آن توجه بیشتری داشته  باشند. در صورت عدم درک 
این دو چالش، مهارت آموزی خود تبدیل به مســئله 
می شود. آموزش مهارت متضمن نگاه پرسش گرایانه 
و انتقادی است. دانشگاه ها و رشته های دانشگاهی 
در ایــران با چنیــن رویکردی می توانند به توســعه 
مهارت فارغ التحصیلان کمــک کنند و برای جامعه 
مفیــد باشــند. دانشــگاه ها می تواننــد هــم منبع 
مهارت آمــوزی و هــم اعتبار دهنــده ایــن موضوع 
باشــند. دانشگاه ها صلاحیت و مشــروعیت ورود به 
حوزه مهارت آمــوزی به ویژه مهارت های نرم را درند 
به شــرط اینکه دانشگاه ها نخســت، رویکردی باز و 
دموکراتیک داشته باشند دوم، رویکرد مهارت آموزی 
مبتنی بر انسان محوری باشد یعنی تقویت و افزایش 
ظرفیت های انسانی اساس کار باشد و مباحث تجاری 
و منطق ســود کمتر مداخله داشــته باشــد. سوم، 
مهارت ها مبتنی بر نیاز جامعه و بازار باشــد چهارم، 
ارائه خدمت مهارت آموزی جامع و فراگیر باشــد؛ به 
نحوی که همه دانشجویان علاقه مند را شامل شود 
و کســی به خاطر هزینه از فرایند مهارت آموزی کنار 

گذاشته نشود.
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 شرق: حسن روحانی مدت هاست دولت را تحویل داده و فعلا هیچ منصب 
سیاســی ای ندارد اما عده ای هســتند که به هر بهانه ای یادی از او می کنند. 
روز دوشنبه، تلویزیون سخنرانی ابراهیم رئیسی در مراسم سالگرد شهادت 
ســردار سلیمانی را زنده پخش می کرد که ناگهان دوربین روی پلاکارد یکی 
از حاضران متوقف شــد که روی آن نوشــته شــده بود: «خواهان محاکمه 
قاتلان شهید سلیمانی هستیم» و در زیر نام حسن روحانی، علی لاریجانی و 
محمدجواد ظریف آمده بود.  بعید است چنین صحنه ای به صورت اتفاقی 
در قــاب دوربین تلویزیون قرار گرفته باشــد، چراکه در تمام ســال هایی که 
دولت روحانی بر سر کار بود، صداوسیما تمام قد از کابینه او و برجام انتقاد 
می کرد و حتی ســریال «گاندو» را ساخت که صراحتا سیاست های خارجی 
دولت قبل را زیر ســؤال می بــرد. نمونه دیگر اینکــه دو ماه پیش فرصتی 
پیــش آمد تا بیــژن زنگنه وزیر نفت دولت قبل با حضور در شــبکه افق به 
ابهامات «پرونده کرســنت» پاسخ دهد اما به ناگاه صداوسیما تغییر موضع 
داد و اعلام شــد چون پرونده قضائی این پرونده مفتوح است، حضور وزیر 
در حال بررسی اســت که در نهایت هم این برنامه برگزار نشد.  شعار علیه 
روحانی سابقه چندساله دارد؛ در مراسم ۲۲ بهمن سال گذشته در اصفهان 
نیز چند موتورســوار شــعار «مرگ بر روحانی» داده بودند. این اتفاق باعث 
شد اسحاق جهانگیری معاون اول وقت رئیس جمهوری نامه ای به رئیس 
قوه قضائیه بنویســد و خواستار برخورد با این عده شود. جالب آنکه عباس 
مقتدایی خوراســگانی نماینده اصفهان درخصوص این ماجرا گفته بود که 
این موضوع در قالب شــوخی بوده اســت.  حتی دبیر ستاد امر به معروف 
و نهــی از منکر وقت نیز این توهین ها را محکوم کرد و در توییتی نوشــت: 
«توهین به رئیس جمهور قانونی کشــور هم حرام و هم جرم است. کسانی 
کــه از این کار حمایت کرده و می کنند نیز در جرم آنها شــریک اند».  اتفاقی 
کــه یک بار دیگر نیــز در راهپیمایی روز قدس ســال ۹۶ رخ داد و تعدادی 
به حســن روحانی که در خیابان حرکت می کرد، توهین کردند و با الفاظی 
مانند «آخوند آمریکایی»، «منافق»، «دروغ گو»، «روحانی بنی صدر پیوندتان 
مبارک»، علیه او شعار دادند. علی مطهری که آن زمان نایب رئیس مجلس 
بود آن را برنامه ریزی شــده خواند و از دادستان تهران خواست که موضوع 
را پیگیــری کند. دو روز بعد معاون امنیتی اســتانداری تهران از شناســایی 
توهین کنندگان به رئیس جمهوری خبر داد و اعلام کرد نزدیک به ۲۰ نفر در 
این رابطه شناســایی شده اند.  علیرضا رحیمی، عضو کمیسیون امنیت ملی 
مجلس دهم نیز گفته بود: «به نظر می رسد توهین کنندگان به رئیس جمهور 
همان حلقه ای هســتند که به رئیس مجلس در ماجرای ۲۲ بهمن حمله 
کردند. اینها حلقه ای به هم پیوســته، افراطی و انحرافی هســتند که به نام 

انقلابی گری در صــف انقلابیون رخنه کرده انــد. اصولگرایان نیز باید تبری 
خودشــان را از این افراد اعلام کنند. مجلس در همین زمینه و برای بررسی 
ابعاد این مســئله کمیته حقیقت یاب تشــکیل خواهد داد».  اشاره رحیمی 
بــه حادثه ای بود که در ۲۲ بهمن ســال ۹۲ برای علی لاریجانی رخ داد. او 
که به حرم حضرت معصومه (س) رفته بود در هنگام ســخنرانی، عده ای 
از طلبه ها به ســمتش مهر و کفش پرتاب کردند. برای این موضوع کمیته 
حقیقت یاب تشــکیل و مشخص شــد برخی نمایندگان مجلس نهم نیز در 

اتاق فکر حمله به رئیس مجلس حاضر بوده اند.
 برجام؛  دلیل  محاکمه  ظریف

به جــز روحانی، محمدجواد ظریف وزیر خارجــه او نیز بارها تهدید به 
محاکمه شــده اســت. بعد از لورفتن بخشــی از مصاحبــه ظریف که به 
«دیپلماســی و میدان» پرداخته بود، مجتبی یوســفی، عضو هیئت رئیســه 
مجلس، گفته بود: «حتما باید دولتمردان سابق مانند ظریف به دلیل قصور 
و ترک فعل هایی که داشــتند، پاسخ گو باشــند و ما پرونده قصور و کم کاری 
آنان را به قوه قضائیه ارســال می کنیم».  علیرضا پناهیان نیز در سال ۹۸ در 
روز ۱۳ آبان در قزوین گفته بود: «محاکمه تاریخی سنگینی علیه برجامیان 
انجام خواهد شــد و امیدواریم این محاکمه با سرعت انجام شود. همانند 
ننگ بر کســانی کــه در برابر امام راحل ایســتادند و گفتنــد نمی توانیم ناو 

آمریکایی را بزنیم».
 نمایندگان؛ پیشرو    در   محاکمه   روحانی

البته فقط جماعت پلاکارد به دست ها به دنبال محاکمه حسن روحانی 
نیستند بلکه بارها از سوی برخی نمایندگان مجلس نیز این موضوع مطرح و 
پیگیری شده است؛ در اوایل روی کارآمدن مجلس یازدهم مجتبی ذوالنوری 
از نمایندگان جبهه پایداری مجلس به کمتر از عزل و مجازات حسن روحانی 

راضی نبود و انتظار داشت هزار بار روحانی را اعدام کنند تا دل مردم راضی 
شود، این سخنان با واکنش تند مقام معظم رهبری مواجه شد.

در شــهریورماه پژمانفر، نایب رئیس کمیســیون اصل ۹۰ مجلس خبر 
داد که کمیســیون از رئیس جمهور ســابق شــکایت کــرده و پرونده ها به 
دادســتان کل ارسال شده است. بعد از آن هم نمایندگان در جریان بررسی 
گزارش کمیســیون اقتصــادی درباره چرایی تأخیــر چندماهه در ترخیص 
کالاهای اساســی مورد نیاز کشــور، با ۱۹۵ رأی موافق خواســتار محاکمه 
روحانی شده بودند.  چندی پیش نیز ابوالفضل ابوترابی، نماینده نجف آباد 
اصفهان گفته بود ۲۳ شــکایت از روحانی و وزرایش به قوه قضائیه ارسال 
شــده و گزارش های جدیدی نیز در دســتور کار اســت. با این حال در آبان 
ماه ســخنگوی قوه قضائیه اعلام کرد که پرونده ای برای حســن روحانی، 
رئیس جمهور پیشــین، تشــکیل نشده اســت. ذبیح االله خداییان گفته بود: 
«درخصوص رئیس جمهور محترم ســابق اگر چنانچه گزارشی تهیه شود، 
با توجه به اینکه روحانی هســتند، به دادگاه ویژه روحانیت ارسال می شود 
و باید از آن مرجع سؤال شود. طبق بررسی ای که داشتیم، در این خصوص 

پرونده ای در دادسرای تهران تشکیل نشده است».
اسفند سال گذشته هم ۳۷ نفر از نمایندگان در قالب ماده ۲۳۴ آیین نامه 
داخلی مجلس شــکایتی را درمــورد رئیس جمهور به خاطــر به کاربردن 
عبــارات توهین آمیز دربــاره منتقدان و همچنین عدم رعایت شــئونات و... 
در مجلــس طرح کردند. نکته جالب این شــکایت، وجود ۵۳ مورد اهانت 
رئیس جمهور از مهرماه سال ۱۳۹۲ تا فروردین ماه ۱۳۹۶ نسبت به منتقدان 
بود که از نظر شکایت کنندگان نقض اصل ۱۲۱ قانون اساسی و عدم رعایت 
شــئونات از سوی شــخص رئیس جمهور تلقی شــده و خواستار محاکمه 

روحانی شده بودند.
 هشتگ  «محاکمه  روحانی»

درخواســت برای محاکمــه روحانی هیچ گاه تمامی نداشــته اســت؛ 
اردیبهشــت ماه، کریمی قدوســی از نمایندگان جبهه پایداری در اینستاگرام 
نوشت: «در مجلس دهم اســنادی در کمیسیون امنیت به رؤیت رسید که 
اثبات می کرد خالی شدن خزانه بانک مرکزی به دستور و اصرار شخص آقای 
روحانی بوده اســت. عدالت نظام اسلامی می طلبد کیفرخواست روحانی 
همچون ســیف از هم اکنون آماده شود تا مردادماه در انظار عمومی به آن 
رسیدگی شود». در شــهریورماه هم محمدحسین آصفری نماینده اراک در 
توییتی نوشــت: «با رســیدن انبوه واکسن از سایر کشــور ها مشخص شد ما 

تحریم پرزیدنت روحانی بودیم!».
ادامه در صفحه ۳

 محاکمه روحانی،  وقت کشی اصولگرایان

 وزیــر اقتصاد در مــاه اخیر دو نشســت جدی با 
حوزه های علمیه داشــته است. رئیسی هم چند روز 
قبــل در دیدار با مراجع در قــم از حوزه های علمیه 
خواســت تا برای مسائل کشــور راهکار ارائه دهند. 
پشــت بند همه اینها بود که آیت االله اعرافی، رئیس 
حوزه هــای علمیــه، بلافاصله با نمایندگان جلســه 
گذاشت و گفت که حوزه های علمیه ورود به اقتصاد 
را وظیفه خود می دانند. رئیس انجمن اقتصاد حوزه 
علمیــه هم پیش تــر از ارتباط خــوب معاون دولت 
احمدی نژاد با این نهاد خبر داده و از اینکه در برخی 
دولت ها این ارتباط کم رنگ شــده بــود، گلایه کرده 
بود.  آیت االله اعرافی در دیدار با نمایندگان گفته بود: 
«از منظر کسی که ۴۰ ســال با خارج از کشور ارتباط 
داشــته و به صد کشــور دنیــا رفت و آمد داشــته ام، 
می گویــم مباحث علمــی ما در دنیا خریــدار زیادی 
دارد؛ ولی باید عملکرد منســجم تری داشته باشیم. 
او خاطرنشــان کرد: باید در اصــلاح قانون انتخابات 
تجربه های دنیــا را ملاحظه کنیم و معایب کنونی را 
به حداقل رســانده و محاســن قانون انتخابات را در 

قالب قانون جدید انتخابات، به حداکثر برسانیم.
شهریور ماه بود که سلسله نشست های راهبردی 
«روحانیت و حکمرانی» به مناســبت روز بانکداری 
اســلامی بــا موضوع: «اقتصــاد ایــران و حوزه های 
علمیه» آشــنایی با ارکان فقهــی اقتصاد کلان ایران 
و جایگاه حــوزه علمیه و نقش حوزه علمیه در حل 

چالش های امروزین اقتصاد ایران برگزار شد.
میهمــان  اقتصــاد،  وزیــر  خانــدوزی،  دی   ۹
حجت الاسلام محقق نیا، رئیس انجمن اقتصاد حوزه 
علمیه و تعدادی از روحانیون حوزه در تالار اندیشــه 
دانشــگاه قم بود. حجت الاســلام میرمعزی در این 

نشست گفته بود: متأسفانه برداشت ما این است که 
دولت انقلابی در این مسیر ضعیف حرکت می کند و 
انتظار داشــتیم پس از تشکیل دولت جدید نخستین 
دســتور صادر شده استفاده از سیاســت های اقتصاد 
مقاومتی باشد. حجت الاســلام رجایی هم گفته بود 
که در هشت سال سیاست تعامل با استکبار را تحمل 
کردیم تا اثبات کنیم این مسیر اشتباه است. استفاده از 
سیاست های خارجی در این مسیر چیزی جز شکست 
برای ما نداشته است و متأسفانه در این مدت رسانه 
ملی نیز با دولت همســو شده تا واقعیت را برعکس 
به جامعه نشــان دهــد. او گفته بود کــه در بودجه 
۱۴۰۱ انتظــار تحول داشــتیم، مخصوصــا در حوزه 
نــرخ ارز تا بتوانیم عقب ماندگی های گذشــته را رفع  

کنیم. حجت الاسلام یوسفی هم به ایجاد رشته های 
تحصیلی در حوزه بر مبنای اقتصاد مقاومتی، اشــاره 
کرده و گفته بود تاکنون توانســته ایم نســبتا بازنگری 
کلی را انجــام دهیم؛ ولی خلأ نبود قانون مناســب 
عملیات بانکداری را احســاس کردیــم. او گفته بود 
که خلأ را در تیم اقتصادی دولت احســاس می کنیم 
و این اســت که درک کافی و لازم نســبت به اقتصاد 
مقاومتــی از نگاه مقام معظم رهبــری وجود ندارد. 
حجت الاســلام صفا هم پیشــنهاد ایجــاد معاونت 
اقتصاد اســلامی در وزارت اقتصــاد و دارایی را داده 

بود.
به فاصله دو روز بعد یعنــی ۱۱ دی خاندوزی با 
وبینار در نشســت حوزه علمیه خراسان شرکت کرد. 

هدف از این وبینار هم پیوند اندیشه های دینی با حوزه 
اقتصاد، بیان شده بود. خاندوزی در این نشست گفته 
بود که یک عطش جدی در عرصه سیاست گذاری و 
تعیین تکلیف مسائل اقتصادی با رویکرد های برآمده 

از اقتصاد اسلامی در کشور وجود دارد.
سال ۹۷، محقق نیا، رئیس انجمن اقتصاد اسلامی 
حوزه علمیه، گفته بود: «ما تابلویی هستیم برای سایر 
نهاد های مرتبــط اعم از حکومتی و غیر حکومتی که 
در صورت نیاز تولیدات مان را در اختیار آنها بگذاریم 
و به آنها کمــک کنیم. به عنوان مثــال در زمانی که 
آقای داودی معــاون اول رئیس جمهــور بودند، به 
ســمت ما آمدند و انجمن در همــان زمان در تدوین 
برنامه پنجم توســعه نقش مهمی داشت. ایشان به 
همه نهاد های مرتبط با بحــث اقتصاد توصیه کرده 
بودند که از این انجمن اســتفاده کنند و دوستان هم 
اســتفاده می  کردند و در برخــی از دولت  ها هم این 
ارتباط کم  رنگ شده است». او گفته بود که یکی دیگر 
از فعالیت  های ما ارتباط با حجت الاسلام والمسلمین 
رئیســی، تولیت آســتان قدس بود که این ارتباط نیز 
بر اســاس ارتباطات فردی شــکل گرفت، نــه بر پایه 

ارتباطات سیستماتیک.
همان ســال حجت الاســلام علی اکبر نوایی هم 
در نخســتین گردهمایی ویژه معرفی دوره پودمانی 
«اقتصادنا»، گفته بود: اگر حــوزه علمیه بخواهد به 
رســالت پاســخ گویی خود عمل کند، باید در عرصه 
اقتصــاد اجتهادی وارد شــود. او با اشــاره به اینکه 
درباره راهبردهای اقتصادی فقه غفلت شــده است، 
گفتــه بود: لازم اســت گروهی در اقتصاد اســلامی 
ممحض شده و مناطق تطبیق و تجویز را تولید کنند 

و به وجود آورند.

برای حل مشکلات اقتصادی
دولت سراغ حوزه ها رفت

کار حوزه علمیه اقتصاد نیست
حجت الاســلام حســین انصــاری راد، رئیس کمیســیون اصل ۹۰ مجلس ششــم، دیــروز در واکنش به 
صحبت های اخیر رئیســی گفته است: کار حوزه علمیه، نه اقتصاد است، نه فیزیک و شیمی، جامعه شناسی 
و علومی از این دســت. گرچه طلاب به اقتضای حال و وضع خودشــان و همچنین اوضاع و شرایطی که در 
آن فعالیت می کنند، ممکن است مطالعاتی در اقتصاد یا دیگر علوم تجربی و طبیعی داشته باشند؛ اما آنچه 
در حوزه های علمیه می خوانند و تدریس می کنند، به این موارد نمی پردازد. ادبیات عرب، فهم متون مقدس 
دینی از جمله قرآن مجید و روایات و همچنین اســتنباط از مجموع این متون برای فهم احکام اسلام و البته 
در درجات عالی، استنباط از احکام اسلام برای فتوادادن و اظهارنظر درباره مسائل مختلف اسلام، مجموعه 
مطالب و مســائلی اســت که روحانیــون در حوزه های علمیه با آن ســر و کار دارند. هرگــز، هرگز، هرگز یک 
متخصص اقتصاد به معنای حرفی کلمه در حوزه های علمیه وجود نداشــته و پرورش نمی یابد. حوزه های 
علمیه اساسا به منظور پرورش علمای اقتصاد و دیگر علوم تجربی تشکیل و تأسیس نمی شوند و قرار نیست 
به این امور ورود داشــته باشــند». او گفته است: «گمانم این است که آقای رئیســی با توجه به اینکه فردی 
روحانی اســت و در عین حال انسانی محترم و مؤدب اســت، از جهت احترام به علما و روحانیون این موضع 
را بیــان کرده و احتمــالا از حیث تعارف در این زمینه صحبت کرده؛ وگرنه فکــر نمی کنم که در مقام رئیس 
دولت منتظر این باشد که حوزه های علمیه مثلا برای حل مشکلات اقتصادی کشور به دولت راهکار بدهند».

 شــرق: «ســه ماه اســت که به همراه جمعــی از نمایندگان بــه دنبال 
تحقیق و تفحص موضوعی هســتیم؛ اما کســی نیســت که به ما پاســخ 
دهد، برخی از همکاران هم مخل تحقیق و تفحص هســتند»؛ این جملات 
بخشــی از گلایه احمدی بیغش، نماینده مجلس انقلابی، از بی اثرشــدن 
تحقیق و تفحص های مجلس اســت؛ مجلســی که سال هاســت دیگر در 
رأس امــور نیســت و نمایندگان یازدهم مدعی بودند قرار اســت آن را به 
جایگاه اصلی خود بازگردانند؛ اما شــرایط به ســمتی سوق داده شده که 
حتی جواب نمایندگان در پرونده های تحقیق و تفحص هم داده نمی شود. 
 از زمــان روی کارآمــدن مجلس یازدهــم در خرداد ماه ســال ۹۹ تا کنون 
طرح هــای تحقیق و تفحص مختلفی از ســوی نماینــدگان کلید خورده و 
شــنیده ها حاکی از آن اســت که مجلس یازدهم رکــورددار در این زمینه 
اســت؛ زیرا در یک ســال فعالیت خود ۱۸۹ درخواســت تحقیق و تفحص 
ثبــت کرده. ایــن در حالی اســت کــه در چهار 
ســال فعالیت مجلــس دهم از مجمــوع ۲۰۸ 
تحقیق و تفحص ارائه شده به هیئت رئیسه، تنها ۹ 
مورد از جمله تحقیق و تفحص از صندوق ذخیره 
فرهنگیان، نحوه برخورد با کارگران معدن آق دره 
تــکاب، تحقیق و تفحــص از مدیران و مســئولان 
دوتابعیتی، تحقیق و تفحص از شــرکت کشــت و 
صنعت کارون، تحقیق و تفحص از صنعت نیشکر 
خوزســتان و تفحص از شــرکت ملــی مس به 

مرحله قرائت در صحن علنی مجلس رســید و ۱۹۹ تقاضا نتیجه خاصی 
نداشت که این مسئله بار دیگر لزوم بازنگری در رویه های قانونی مرتبط با 
تحقیق و تفحص های مجلس را یادآور می شود.  البته برخی از گزارش های 
تحقیق وتفحص در مجلس یازدهم به مرحله قرائت در صحن رسیده اند؛ 
امــا نه از نتایــج آنهایی که به مرحله قرائت در صحن رســیده اند، خبری 
هســت، نه آنهایی کــه در مرحله تحقیق مقدماتی قــرار دارند؛ زیرا رویه 
ایــن مجلس نیز مانند مجالس قبل اســت و همه می دانند قرار نیســت 
نتایج این تحقیقات منجر به یک اقدام قضائی یا تنبیهی یا اصلاحی شود. 
تجربه مجالس پیشین نشــان داده است که پرونده های تحقیق و تفحصی 
که کلید آن زده می شــود، معمولا جز صرف هزینه و زمان، ثمره ای ندارد. 
علت های مختلفی برای به سرانجام نرسیدن پرونده های تحقیق و تفحص 
در مجلس وجود دارد؛ از جمله فشــار ها و گاهی لابی های آن مرجعی که 
مورد تحقیق و تفحص قرار گرفته اســت، معطل ماندن بخشی از پرونده ها 
در دست هیئت رئیســه یا قوه قضائیه، ناتمام ماندن پرونده ها در مقاطعی 
و... . همچنین بر اســاس گزارش هایی کــه از پرونده های تحقیق و تفحص 
در مجلس دهم داده شــد، حدود ۲۰۰ پرونده تحقیق و تفحص در مجلس 
گذشــته بی نتیجه مانــد و با توجه به اینکه هــر تحقیق و تفحصی به  طور 
متوسط حدود ۲۵۰ میلیون تومان لازم دارد تا به نتیجه برسد، نزدیک به ۵۰ 
میلیارد تومان هزینه پرونده های ابتر مجلس دهم شده است. چندی پیش 
بود که مصطفی رضاحســینی قطب آبادی، عضو هیئت رئیســه کمیسیون 
صنایع و معادن مجلس، گفته بــود: «معتقدم که تحقیق و تفحص ها کلا 

بی نتیجه اســت و هنوز به یاد نداریم کــه تحقیق و تفحص ها به نتیجه و 
عایدی برای کشور و مردم رسیده باشند». به گفته نماینده مردم شهر بابک 
در مجلس شورای اسلامی «تحقیق و تفحص ها انجام می شود، به مجلس 
می آید، مشــمول زمان می شود و در اکثر مواقع از یک مجلس به مجلس 
دیگــر هم منتقل می شــود؛ اما در نهایت هم نتیجه ای نــدارد». او درباره 
راهکار به نتیجه رسیدن تحقیق و تفحص ها گفته بود: «تحقیق و تفحص به 
نظارت مجلس پس از تحقیق و تفحص، پیگیری دســتگاه قضا، در دستور 
کار قرارگرفتــن ایــن تحقیق و تفحص ها و به مجریانی کــه باید آن را اجرا 
کننــد، بر می گردد». او همچنین اظهار کرده اســت: «بــا این رویه و حجم 
بالای تحقیق و تفحص ها موافق نیســتم؛ ولی تنها ابزاری که ما نمایندگان 
مجلس برای کشــیدن ترمز خیلی از تخلفــات، احیای مطالبات مردمی و 
نظارت بر اجرای قانون داریم، تحقیق و تفحص، سؤال و استیضاح است».  
در همین راســتا کاظم دلخوش، سخنگوی کمیســیون قضائی و حقوقی 
مجلس یازدهم که ســابقه حضور در مجلس پیشین را هم داشته است، 
دربــاره پرونده هــای باقی مانده از تحقیق و تفحص های مجلس گذشــته، 
گفته است: «در دوره قبل شاید یک دهم تحقیق و تفحص ها رسیدگی نشد. 
باید طوری برنامه ریزی شــود که تحقیق و تفحص ها درست انجام شود و 
هیئت هایی که انتخاب می شوند، درســت گزارش دهند. اینها را ما اعلام 
کردیم؛ اما الان هم بــه نظر من همین روند ادامه دارد و همین امروز هم 

دو تحقیق و تفحص مطرح و رأی گیری شد». 
ادامه در صفحه ۳

مجلس انقلابى رکورددار تحقیق  و تفحص هاى بى حاصل
احمدی بیغش: وزارتخانه ها در تحقیق  و  تفحص ها  جواب ما را  نمی دهند

مدرک فارغ التحصیلی اينجانب  محمد  محمدشاهي  فرزند 
مطلب به شماره شناسنامه ۴۱۹۵ صادره از تهران در مقطع 

کارشناسی رشته مهندسی مواد صادره از واحد دانشگاه نجف 
آباد با شماره ۸۴۱۵۰۷۲۲۳۵۰ / ۸۴/۱۲/۱۸ مفقود گردیده 
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